
چالش های تورمی در اقتصاد 
تحریم و ثبات اقتصادی

 رئیس کل بانک مرکزی، در چندین اظهارنظر خود به 
نرخ رشد نقدینگی و برنامه های بانک مرکزی برای کنترل 
آن اشاره کرده است. وی هدف گذاری بانک مرکزی را 
برای سال ۱۴۰۳، حفظ نرخ رشد نقدینگی در محدوده ۲۵ 
درصد اعلام کرده بود. محمدرضا فرزین، همچنین بر لزوم 
کید کرده  حضور مؤثر بانک مرکزی در بازار های ارز و طلا تأ
و هدف از این حضور را ارسال سیگنال به جامعه برای 

حفظ ارزش پول ملی دانسته است. 
 دو بال تورم

 نقدینگی و پایه پولی دو متغیر کلیدی در تحلیل های 
که نقش تعیین کننده ای در ایجاد  اقتصادی هستند 
تورم ایفا می کنند. پایه پولی، که به عنوان پول خلق شده 
اصلی  هسته  می شود،  شناخته  مرکزی  بانک  توسط 
تورم ساز در اقتصاد است. زمانی که پایه پولی افزایش 
می یابد، این پول به مرور در قالب نقدینگی )شامل پول 
و شبه پول( در جامعه تزریق می شود. نقدینگی، به نوبه 
خود، با افزایش تقاضا برای کالا ها و خدمات، فشار تورمی 
گر رشد نقدینگی با  ایجاد می کند. تحلیلگران می گویند، ا
افزایش متناسب در تولید کالا ها و خدمات همراه نباشد، 
نتیجه آن افزایش سطح عمومی قیمت ها خواهد بود. 
در اقتصاد ایران، رشد نقدینگی همواره یکی از عوامل 
خ رشد  اصلی تورم بالا بوده است. با این حال، کاهش نر
نقدینگی به ۲۷. ۴ درصد می تواند نشانه ای از کنترل 
نسبی تورم در ماه های آینده باشد. از سوی دیگر پایه 

پولی باید تعادلی )نه خیلی کم و نه خیلی زیاد( باشد. 
 کاهش نقدینگی 

خ رشد نقدینگی خبری مثبت تلقی  گرچه کاهش نر  ا
خ رشد پایه پولی ممکن است  می شود، اما افزایش نر
نگران کننده به نظر برسد. پایه پولی به عنوان موتور 
محرکه نقدینگی، با وقفه زمانی، بر حجم نقدینگی و 
تورم اثر می گذارد. بر اساس آخرین گزارش ها، رشد پایه 
پولی در ماه آذر معادل ۱8/9 درصد اعلام شد، اما طبق 
خ به ۲۲ درصد  اعلام فرزین در روز های گذشته، این نر
افزایش یافته است. پایه پولی به عنوان منابع اولیه برای 
تأمین نقدینگی در اقتصاد شناخته می شود و تغییرات آن 
می تواند به طور مستقیم بر میزان نقدینگی تاثیر بگذارد. 
خ پایه پولی، در بلندمدت اثرات خود را با  این افزایش نر
تاخیر بر افزایش حجم نقدینگی و به تبع آن تورم خواهد 
گذاشت. از آنجا که افزایش نقدینگی یکی از دلایل اصلی 
تشدید تورم در اقتصاد است، این تغییرات می تواند 
فشار بیشتری بر قیمت ها وارد کرده و موجب افزایش 

هزینه های زندگی برای مردم شود. 
 بهبود مدیریت پولی

خ   بر اساس آخرین آماری که فرزین می دهد کاهش نر
رشد نقدینگی از ۳۳ درصد در ابتدای سال ۱۴۰۲ به حدود 
۲۷ درصد در دی ماه امسال می تواند نشانه ای از بهبود 
مدیریت پولی در بلندمدت باشد. با این حال، افزایش 
خ رشد نقدینگی از ۲۴ درصد در ابتدای امسال به ۲۷  نر
درصد در دی ماه، نشان دهنده فاصله گرفتن این متغیر 
پولی اثرگذار از کف تاریخی خود و احتمال ادامه روند 

افزایشی آن است. 
 راهکارهای دولت برای کنترل تورم

 در شرایط تحریم و فشار های اقتصادی، دولت مسعود 
پایه  و  نقدینگی  رشد  مهار  برای  می تواند  پزشکیان 
که یکی  کند  کلیدی استفاده  پولی از چندین راهکار 
مهم ترین راهکارها، اصلاح سیستم بانکی است. چرا که 
یکی از دلایل رشد بی رویه نقدینگی، افزایش تسهیلات 
بانکی بدون پشتوانه است. بانک مرکزی باید بر ایجاد 
استانداردهای بین المللی گزارش دهی مالی در بانک ها، 
، کاهش انباشت بدهی ها،  تعیین تکلیف بانک های ناتراز
و جلوگیری از خلق پول بی رویه تمرکز کند. همچنین، 
تسهیلات  محدودکردن  و  بانک ها  بر  نظارت  تقویت 
بی پشتوانه می تواند از افزایش پایه پولی جلوگیری کند. 
راهکار موثر و مهم دیگری که دولت باید با جدیت آن را 
دنبال کند، اصلاح ساختار بودجه با هدف کاهش کسری 
بودجه است. در این مسیر دولت می تواند با اجرای کامل 
بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد، تفکیک بودجه ارزی از 
ریالی و حذف سازمان ها و نهادهای زائد، مصارف بودجه 
را تا حد زیادی کنترل کند. از طرفی دولت می تواند با 
اجرای مالیات بر درآمد اشخاص، علاوه بر ایجاد عدالت 
، درآمدهای مالیاتی و به تبع آن منابع  مالیاتی در کشور
کسری بودجه را به حداقل  بودجه را افزایش دهد و 
برساند. پس از انجام این اقدامات، حال دولت باید برای 
کسری بودجه باقی مانده، از میان روش های  تامین 
موجود، انتشار اوراق را به عنوان شفاف ترین مسیر جبران 
کسری بودجه برگزیند تا اثرات تورمی تامین کسری بودجه 
را خنثی کند. از دیگر راهکارهای مدیریت نقدینگی و پایه 
پولی، کنترل سیاست های پولی و ارزی است، لذا بانک 
مرکزی باید با استفاده از ابزار های سیاست پولی مانند 
کند.  کنترل  ، نقدینگی را  خ بهره و عملیات بازار باز نر
همچنین گسترش بازار ارز توافقی برای پاسخ به تمامی 
نیازهای ارزی با هدف ایجاد بازار ارز رسمی و حضور فعال 
بانک مرکزی در این بازار برای مقابله با نوسانات شدید 
خ ارز می تواند موثر باشد. همچنین مبارزه  کوتاه مدت نر
کیدات  با فساد و بهبود مدیریت مالی از خواسته ها و تا
تحلیلگران و افکار عمومی است و برای کاهش فشار های 
اقتصادی، اصلاحات اساسی در مدیریت منابع مالی و 
جلوگیری از فساد در بخش های مختلف دولت ضروری 
است. این موضوع می تواند باعث کاهش نیاز به خلق 
پول برای تأمین هزینه های دولتی شود. هر چند که در 
شرایط تحریم، تلاش دولت افزایش دیپلماسی اقتصادی 
مسیر هایی  یافتن  و  مختلف  کشور های  با  کره  مذا و 
کاهش اثرات تحریم ها است، اما در این مدت  برای 
استفاده بهینه از منابع مالی محدود دولت و جلوگیری 
ح های غیرضروری می تواند  از هزینه های اضافی در طر
کند. اقتصاد ایران در  کمک  کنترل رشد پایه پولی  به 
شرایط حساسی قرار دارد و مدیریت صحیح متغیر های 
پولی می تواند نقش تعیین کننده ای در ثبات اقتصادی 

و کنترل تورم ایفا کند. 

  آرمان ملی- سیاوش پورعلی: بعد از تجربه اصولگراها در 
انتخابات سال گذشته مجلس که با لیست های متنوع وارد 
کارزار انتخابات شدند و نتوانستند در یک لیست نهایی به 
جمع بندی برسند و نیز با توجه به اختلافاتی که در انتخاب 
کاندیدای مشخص برای انتخابات ریاست جمهوری بروز 
کرد، باید بگوییم که روند شکاف در بین اصولگراها همچنان 
ادامه دارد. در گزارش هایی به شکاف در جریان اصولگرایی 
اشاره کرده ایم ولی عموما اختلافات تندروها و اصولگراهای 
معتدلی و نواصولگراهای قالیبافی بود ولی حالا باید به 
شکاف در جزیره تندروها اشاره کنیم. شکافی که شاید کمتر 
کسی می توانست پیش بینی کند. دبیرکل جبهه صبح ایران 
در جدیدترین اظهارات خود در فضای مجازی بدون اینکه 
نامی از جبهه  پایداری و شانا ببرد، جریان خود را جداشده از 
اصولگراها و دیگر جریان های بهارستان می داند که در حال 
کنشی نوشت:  کبر رائفی پور در وا مطالبه گری هستند. علی ا
»الان نمایندگان سه گروه شده اند. گروه اول: صبح ایران 
و امنا. گروه دوم: قالیبافی ها و گروه سوم: هواداران دولت 
)مستقلین+ اصلاح طلبان( و وفاق یعنی حدود دوسوم 
گروه دوم+سوم( که کاملا در سکوت بسر می برند.  نمایندگان )
در ابتدا تعدادشان بیشتر بود، با اتفاقات اخیر از تعدادشان 

کاسته شده است«.
 تقسیم مدام تندروها

 کمال الدین پیرموذن، تحلیلگر مسائل سیاسی و نماینده 
کنش به این نوشته دبیرکل جبهه صبح  ادوار مجلس در وا
ایران به  خبرنگار »آرمان ملی« می گوید:  »افراطی ها در حال 
رشد در فضای سیاسی ایران هستند و با توجه به اظهاراتشان 
هم باید بگوییم از کارایی لازم برخوردار نیستند. گفته های 
شخصی مانند رائفی پور همواره جوانان، اقوام و اقلیت ها را 
کمیت دور کرده ولی مشاهده می کنیم که با همان چند  از حا
درصد رأیی که دارند می خواهند برای همه تصمیم گیری 
کنند. در مورد اینکه چرا به جبهه پایداری اشاره نکرده باید 
بگوییم که شکاف و سهم خواهی ها در بین تندروها افزایش 
پیدا کرده است. دبیرکل جبهه صبح ایران به خوبی می داند 
که جدایی آنها از پایداری ها باید از یک جایی آغاز شود و 
کنون مشاهده می کنیم در اظهاراتش به نام پایداری ها  ا
که غلامعلی حدادعادل  اشاره نمی کند. این رادیکال ها 
آنها را پاچوشِ چنار خوانده بود، حالا می خواهند از جریان 
پایداری که به نوعی پسرعموی یکدیگر محسوب می شوند، 
سبقت بگیرد. به همین دلیل است که نامی از پایداری ها به 
میان نمی آورد تا خودش را میدان دار جریان تندروها بداند. 
توجه داشته باشید که جریان هایی مانند شریان، جبهه صبح 
ایران و... همه زیرمجموعه پایداری ها محسوب می شوند 
کنون در بین همین پسرعموها هم شاهد اختلافاتی  ولی ا

هستیم«. این تحلیلگر سیاسی در همین مورد و با اشاره به 
اختلافات به وجودآمده در میان این طیف ادامه می دهد: 
»در این مسیر نه تنها خالص سازی جریان اصولگراهای 
معتدل دیگر برایشان جذابتی ندارد بلکه  دنبال پروژه هایی 
جدیدی هم هستند که در این مورد باید به رفتارهای جریان 
تندرو با گروه موسوم به قالیبافی ها اشاره کنیم. نه تنها در 
این دوره بلکه در ادوار گذشته همواره تندروها با قالیبافی ها 
زاویه داشتند و این چالش ها همینطور ادامه خواهد داشت تا 
جایی که یکی از دو گروه از دور کار کنار روند یا کم رنگ تر شوند. 
به نظر من زور رائفی پور به جریان پایداری نخواهد رسید در 
کارزار انتخابات مجلس هم مشاهده کردیم که با یک لیست 
وارد میدان نشدند. در انتخابات ریاست جمهوری مشاهده 
کردیم که شهروندان با رای به پزشکیان اعلام کردند که نیازی 
به تفکرات تندروها نداریم و با عدم رای به جریان پایداری و... 
آنها را از دور حکمرانی کنار زدند. با اطمینان می توانم بگویم 
که چون خالص ساز حضور پزشکیان در پاستور را پیش بینی 
نمی کرد، همه برنامه ریزی هایش بهم خورد. این عوامل 
نه تنها آسیبی به مدیریت قالیباف در مجلس و اصولگراهایی 
اطراف او نخواهد زد بلکه باعث افزایش اختلافات در بین 
تندروها خواهد بود«. او با اشاره به تقسیم بندی رائفی پور 
در مورد مجلس اضافه می کند: »اینکه رائفی پور مجلس 
را به سه قسمت تقسیم می کند و تنها جریان خودشان را 
مطالبه گر نشان می دهند می رساند که او اشرافی به وضعیت 
گر شخص ظریف در دولت نبود و یا اینکه همتی در  ندارد. ا

وزارت اقتصاد حضور پیدا نمی کرد امثال حمید رسایی و 
امیرحسین ثابتی به چه مواردی اشاره می کردند؟ او در حالی 
به نفع جریان خودش حرف می زند که وام دار پایداری ها 

محسوب می شود«.
 صبح ایران در مجلس

 باتوجه به آمارهای منتشر شده در رسانه ها در مورد نتایج 
گذشته می توانیم  به دست آمد از انتخابات اسفند سال 
بگوییم که مستقلین با ۱۰۰کرسی، اصولگرایان منتسب به 
قالیباف با ۱۱۰ کرسی و پایداری و امنایی ها با 8۰ کرسی بیشتری 
کرسی ها را به خود تخصیص دادند تا اینجا خبری از جبهه تازه 
تاسیس صبح ایران نیست ولی بررسی ها نشان می دهد که 
بیشترین کرسی مجلس دوازدهم، در انحصار کاندیداهای 
اختصاصی شورای ائتلاف نیروهای انقلاب )شانا( با ۵8 کرسی 
است. پس از شانا، اصلاح طلبان با کسب ۴۰ کرسی حضور 
دارند، ائتلاف مردمی نیروهای انقلاب اسلامی )امنا( با ۱6 
نماینده اختصاصی در جایگاه سوم و جبهه موسوم به صبح 
ایران نیز با ۱۱ چهره در جایگاه بعدی قرار گرفتند. کمترین 
کاندیدای اختصاصی راه یافته به مجلس دوازدهم متعلق 
به شورای وحدت نیروهای انقلاب اسلامی با ۴ کاندید بود. 
البته در دور دوم انتخابات، کاندیداهای اختصاصی جبهه 
کام ماندند و در هیچ حوزه ای پیروز  صبح ایران همچنان نا
رقابت ها نشدند. لازم به ذکر است که سایر راه یافتگان مجلس 
دوازدهم، مستقلین یا کسانی هستند که نام شان حداقل در 

دو لیست انتخاباتی مجزا درج شده بود. 
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»آرمان ملی« شکاف در جزیره تندرو ها را بررسی می کند

پایداریها از سبقترائفیپور
   پیرموذن: شاهد افزایش اختلاف پسرعموها خواهیم بود

آرمان ملی- حمید شجاعی: حجت الاسلام محمد 
اشرفی اصفهانی فرزند شهید محراب و از نمایندگان ادوار 
مجلس و همچنین پایه گذار مسجد امیرالمومنین)ع( و 
حوزه عملیه پیرامون این مسجد است که دهه هاست به 
فعالیت مذهبی، عقیدتی و فرهنگی می پردازد و حال که 
چند سال است این مسجد جایگاه و پایگاهی برای خود 
پیدا کرده، برخی جریانات درصدند تا با نفوذ در این مسجد 
آن را که تا دهه ها با مدیریت فرزند شهید محراب اداره شده 
در اختیار بگیرند. این در حالی است که سال گذشته نیز به 
مناسبت چهلمین سالگرد شهادت شهید محراب آیت ا... 
اشرفی اصفهانی و سی امین سالگرد تأسیس مسجد و 
منطقه  در  المؤمنین)ع(  امیر  جامع  فرهنگی  مجتمع 
مرز داران در غرب تهران آیینی خاص در این مجموعه 
بزرگ برگزار شد. اما به نظر می رسدکه برخی افراد چندان 
کنون طی شده  خوش ندارند که روال همینگونه که تا
ادامه داشته باشد و از این رو با اخلال های گاه و بیگاه در 
، چالش هایی برای این مجموعه ایجاد می کنند.  روند امور
که پیش از این طی سال های  این در شرایطی است 
گذشته حوزه علمیه آیت ا... اشرفی اصفهانی به همت 
فرزند وی ایجاد شد که حجت الاسلام اشرفی اصفهانی 
نیز در این خصوص گفت: »در این مجموعه حوزه علمیه 
تأسیس کردم و نیت بنده این بود که نام پدر احیا و مطرح 
شود و اهداف ایشان همواره زنده بماند. متأسفانه آقای 
کار شد. من از همه مراجع  شیخ علیرضا پناهیان وارد 
گر هستند  تولیت دارم. مراجع، مرجع هستند یا نیستند؟ ا
احترام آن ها بر همه واجب است. وقتی که مراجع نوشتند 
آقای اشرفی متولی و منصوب ماست یا در تولیت نوشتند 
که ایشان را تنفیذ می کنیم، باید همه نسبت به آن تسلیم 
شوند اما متأسفانه آقای پناهیان در این ماجرا ورود کرد و 
ما الان با ایشان مشکل پیدا کرده ایم. لذا بار دیگر خدمت 
رهبری نامه نوشتم. آیت ا... اعرافی و مسئولان حوزه تهران 
در جریان هستند. عنایت و نیت من این است که به نام 
شهید محراب بخشی از مجموعه را به نام حوزه علمیه 
که متأسفانه آقای پناهیان بدون رعایت  کنم  تأسیس 
موازین اخلاقی، عرفی و قانونی به وسیله برخی افراد اجازه 
این کار را نداد«. این در حالی است که روز گذشته نیز این 

اتفاقات ادامه داشت. 
 نامه به رئیس حوزه های علمیه 

 روز گذشته عده ای خودسر و خرابکار به تخریب موسسه 
فرهنگی شهید محراب و پایین کشیدن تابلو عکس شهید 

محراب پرداخته اند و موجب وهن و اهانت به ساحت 
شهید محراب و مسجد امیرالمومنین)ع( شدند. همین 
مساله نیز باعث شد تا حجت الاسلام اشرفی اصفهانی طی 
نامه ای اعتراضی به مدیر حوزه های علمیه از این اتفاقات 
گلایه کند. در نامه حجت الاسلام اشرفی اصفهانی خطاب 
به آیت ا... اعرافی آمده است: »بسیار متاسفم در نظام 
جمهوری اسلامی افرادی از هیچ کاری فروگذاری نکرده اند، 
با تخریب موسسه فرهنگی شهید محراب و پایین کشیدن 
تابلو عکس شهید محراب و اهانت به آن عالم و یار امام 
کتابخانه عمومی مسجد و بستن درب  و تخریب انبار 
پارکینگ عمومی مسجد و پلمب کردن تأسیسات مسجد از 
هیچ کاری در این چند روز فروگذاری نکرده اند. آیا این افراد 
طلبه هستند؟ این افراد تحت فرمان چه کسی هستند؟ 
از چه کسی فرمان می گیرند؟« اشرفی اصفهانی در ادامه 
آورده است: »جناب آیت ا... اعرافی بنده به عنوان موسس 
و بانی و متولی شرعی این مجموعه رسما توقف و پایان عمر 
و انحلال حوزه علمیه شهید محراب را به جنابعالی اعلام 
می کنم و از روح پدر بزرگوارم شهید محراب هم استمداد 
نمودم بنابراین موضوع دارالحکمه هیچ معنا و مفهومی در 
این مکان مقدس نداشته و ندارد حضرتعالی این موضوع 

را به مسئولان حوزه تهران اعلام فرمایید«.
 تحرک مخالفان

در  اصفهانی  اشرفی  شهید  علمیه  حوزه  مسئول   
خصوص توقف و انحلال حوزه علمیه شهید محراب 

اظهار کرد: ما کلنگ مجموعه مذهبی، فرهنگی جامع 
امیرالمومنین)ع( را در سال ۷۰ زدیم. آن زمان آن مجموعه 
عظیم  مجموعه  به  الان  که  بود  ک  خا تپه  یک  فقط 
فرهنگی، مذهبی جامعه امیرالمومنین)ع( تبدیل شده 
است. یکی از اهداف من این بود که نام پدر هم در این 
مجموعه احیا شود و راه و آثار ایشان را در قالب یک حوزه 
علمیه ادامه دهیم. متاسفانه خواسته یا ناخواسته آقای 
علیرضا پناهیان به مجموعه هدایت شدند. ایشان در 
ابتدا عنوان کردند که می خواهم در کنار شما راه شهید 
را ادامه دهم و خدمتگزار بیت شهید اشرفی اصفهانی 
هستم. اما برخلاف همه این حرف ها عمل شد و ایشان 
افرادی را به مجموعه آوردند که متاسفانه من دیدم هم 
از یک سو به نام اشرفی اصفهانی ضربه زده می شود و هم 
می خواهند از نام ایشان سوءاستفاده دنیوی بشود. این 
بود که من با توجه به پیگیری های مکرری که نسبت به 
این مکان مقدس داشتم و نامه های متعددی که به آقای 
اعرافی و سایر مسئولان مربوطه دادم به این نتیجه رسیدم 
که ما نه تنها ما به هدف خود نرسیدیم، بلکه حتی نام و 
اعتبار شهید محراب دارد زیر سوال می رود. همین افراد 
که می گفتند برای خدمت به اشرفی اصفهانی آمده ایم 
در چند روز اخیر به موسسه ایشان حمله کردند، دیوار را 
خراب کردند و تابلویی که مزین به عکس شهید محراب 
بود را شکستند و عکس ایشان را پایین انداختند. من 
واقعا دیگر نتوانستم این حرکت های آقایان را تحمل کنم 
و به این ترتیب به وظیفه شرعی خود عمل کردم و رسما 
گر اینها بخواهند تحت اینجا نفوذ و منافع خود  گفتم که ا
را تامین  کنند و از سمت دیگری بخواهند ضربه  بزنند، ما 
اینجا دیگر موسسه و حوزه علمیه ای تحت عنوان شهید 
اشرفی اصفهانی نخواهیم داشت. آقای پناهیان هم که 
به نام دارالحکمه به نام اشرفی اصفهانی ضربه زد هرچه 
زودتر از اینجا برود. من حتی به دفتر مقام معظم رهبری 
هم نامه نوشتم که تنها راه آن این است که تا وقتی ایشان 
اینجاست، مجموعه رنگ آرامش نخواهد دید و باید 
زودتر از این مجموعه برود چرا که هرروز یک داستان 
پیش می آید. مردم هم عصبانی شده اند و ممکن است 
یک عکس العمل مردمی پیش بیاید که دیگر نتوان آن 
را جمع کرد. لذا وظیفه شرعی خود دانستم که موسسه 
و حوزه علمیه ای به نام اشرفی اصفهانی نداشته باشیم، 
حوزه منحل  شود و آقای پناهیان هم دارودسته خود را 

جمع کند و برود مکان دیگری پیدا کند.

گزارش »آرمان ملی« از حواشی ماجرای حوزه علمیه شهید محراب

رمزگشایی از یک حمله 
      حجت الاسلام اشرفی اصفهانی: این افراد طلبه هستند؟

 از قانون حجاب تا اتاق توبه 
فرهنگسازی تندروها

غرویان: تندروها از نظام عبور کردند
: وزارت کشور برخورد کند امیری فر

 یک روز تظاهرات کفن پوشان علیه مقامات 
به راه می افتد که چرا قانون عفاف و حجاب 
به  امر  ستاد  دیگر  روز  و  نمی کنند  ابلاغ  را 
معروف کارزارهایی را درباره قانون عفاف و 
حجاب منتشر می کند. خبرآنلاین نوشت؛ 
به راه انداختن اتاق توبه در مترو تجریش که 
تهران  شهرداری  همراهی  می رسد  نظر  به 
را با خود دارد، هم آخرین اقدام از این نوع 
کنش هایی منفی از  است. اقدامی  که با وا
سوی افکار عمومی  و اهالی سیاست نیز همراه 

شده است.
 توبه لفظی

 در همین راستا یک  استاد حوزه علمیه 
قم، با اشاره اقدامات تندروها در برگزاری 
کارزارها در ستاد  اتاق توبه، به راه افتادن 
امر به معروف  و دو قطبی سازی در مساله 
حجاب  اظهار کرد: مساله حجاب با مساله 
کدامنی  پا و  عفاف  است.  متفاوت  عفاف 
یک امر قلبی و باطنی است اما حجاب یک 
امر ظاهری است. این موضوع به معرفت 
باطنی، شخصیت حقیقی انسان بازمی گردد 
کدامن بوده و به زشتی ها و پلیدی ها  که باید پا
آلوده نباشد. آیت ا... محسن غرویان بیان 
و  ظاهری  امر  یک  حجاب  مساله  داشت: 
رفتار قشری و سطحی است که می تواند بر 
پایه عفاف نباشد. از نظر من حجابی اصیل و 
پایدار است که بر مبنای عفاف باطنی باشد. 
که توبه یک امر  ، این است  نکته مهم دیگر
باطنی محسوب می شود و توبه حقیقی باید 
باشد.  باطنی  شناخت  معرفت،  اساس  بر 
توبه فقط لفاظی نیست و صرف اینکه فردی 
توبه  الیه«  اتوب  و  ربی  بگوید »استغفرا... 
محسوب نمی شود. وی افزود: من معتقد 
هستم که نباید به لفاظی ها، قوانین و مقررات 
شکلی دل ببندیم؛ باید حرکت فرهنگی ما 
در جامعه به سمتی باشد که مردم با طیب 
به سمت  باطنی  و  ، معرفت حقیقی  خاطر
ارزش های دینی گرایش پیدا کنند این طیب 
خاطر و رضایت باطنی با یکسری رفتارهای 
مختلف  عوامل  نمی شود؛  حاصل  صوری 
اقتصادی، اجتماعی و خانوادگی باید دست 
به دست هم بدهند و به صورت هماهنگ 
جامعه و جوانان را به سمت فرهنگ عفاف 
با  غرویان  بدهند.  سوق  باطنی  و  حقیقی 
اشاره به ادعاهایی درباره انتصاب تندروها به 
انجمن حجتیه خاطرنشان کرد: انتصاب این 
افراد به انجمن حجتیه درست نیست، ممکن 
که انجمن حجتیه هم بخشی از این  است 
تفکر را قائل باشد، اما من این افراد را منسوب 
طیف های  نمی دانم.  خاص  گروه  یک  به 
زیادی از احزاب و گروه های متعددی شاید 
این تفکر را داشته باشند اما عملا این تفکر 
نتیجه نداده است. شورای عالی امنیت ملی 
هم گفته که این قانون فعلا نباید اجرا شود. 
این استاد حوزه علمیه قم درباره هدف این 
تندروها از اقدامات اخیرشان اظهارکرد: در 
جامعه ما از جمله تصمیم شورایعالی امنیت 
ملی، مورد تایید رهبری نظام است، به هر 
حال نظام به این نتیجه رسیده است که این 
قانون اجرا نشود اما تلاش های مذبوحانه این 
افراد عبور از نظام تلقی می شود. این نظام 
کانون های قانون  قوانین و مقرراتی دارد، 
دارد که مقررات نظام را مشخص می کنند. 
کز  اینکه یک عده ای می خواهند همه این مرا
قانون گذاری رسمی و قانونی را نادیده بگیرند 
کرسی بنشانند، در  و حرف خودشان را به 

حقیقت به معنی عبور از نظام است. 
 خشک مقدس ها و خطرات 

درباره  هم  اصولگرا  سیاسی  فعال  یک   
اقدامات تندروها در مساله حجاب بیان کرد: 
در شرایط فعلی که مشکلات اقتصادی فراوان 
است، تندروی ها نتیجه عکس دارد، یکسری 
که جامعه و خطرات  افراد خشک مقدس 
تهدیدات را درک نمی کنند و سرشان را به این 
اقدامات گرم کردند. همچنین این اقدام که 
باعث  می کنند،  توهین  نظام  مسئولان  به 
اقتصادی  مشکلات  و  شده  نظام  تضعیف 
بیشتر می شود. مسئولان نظام یک فکری باید 
بکنند تا جلوی این اقدامات تندروی را گرفت 
و باید با آنان برخورد شود. حجت الاسلام 
چرا  که  خصوص  این  در  امیری فر  عباس 
و  نمی گیرد  صورت  افراد  این  با  برخوردی 
کرد:  خاستگاه سیاسی آنها کجاست، بیان 
گرفته  دستور  خاصی  جای  از  است  بعید 
باشند، در طول انقلاب هم حضور داشتند و 
الان هم هستند و الان هم رنگ عوض کردند. 
در واقع بخشی از انجمن حجتیه هستند و 
همان تفکرات را دارند. باید به این افراد کم 
محلی کرد و وزارت کشور نیز باید با آنان برخورد 
قانونی کند. این چهره سیاسی اصولگرا درباره 
هدف این تندروها از اقدامات اخیرشان گفت: 
به نظر من این افراد از نظام عبور کردند، به 
گر تصمیمی   این دلیل که این افراد می دانند ا
را شورایعالی امنیت ملی می گیرد به مقامات 
عالی نظان باز می گردند و ضمن آنکه یک نهاد 
قانونی است که می تواند تصمیمات مهمی  را 
بگیرد. این افراد مشخصا از نظام و مسئولان 
گر خبری منتشر نشود  عبور کردند و حتی ا
همه می دانند که شورای عالی امنیت ملی از 
مقام معظم رهبری دستور می گیرد. این افراد 
با تندروی های شان، دیگران را تحریک به 

اقدامات غیرقانونی می کند.


